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 تأثير الذكاء الاصطناعي على العمليات والاستراتيجية التجارية
Abstract: This paper explores the transformative impact of artificial intelligence (AI) on marketing research and practices. It 

examines how AI technologies streamline data collection, processing, and analysis, significantly enhancing the efficiency and 

effectiveness of marketing strategies. The global market for AI-based software is projected to grow substantially, reflecting 

the increasing reliance on AI to improve business processes. Key applications of AI in marketing include data aggregation, 

customer interaction through chatbots, personalized advertising, and predictive analytics. 
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 أنطون يوريفيتش جوفوروف

في الجامعة التقنية طالب 

  الوطنية البيلاروسية

لجمع البيانات  يستكشف هذا البحث التأثير التحويلي للذكاء الاصطناعي على أبحاث التسويق والممارسات. ويبحث في كيفية تبسيط تقنيات الذكاء الاصطناعي الخلاصة :
المي للبرمجيات القائمة على الذكاء الاصطناعي بشكل ومعالجتها وتحليلها، مما يعزز بشكل كبير من كفاءة وفعالية استراتيجيات التسويق. ومن المتوقع أن ينمو السوق الع

التسويق تجميع البيانات، والتفاعل كبير، مما يعكس الاعتماد المتزايد على الذكاء الاصطناعي لتحسين العمليات التجارية. وتشمل التطبيقات الرئيسية للذكاء الاصطناعي في 
 .ات المخصصة، والتحليلات التنبؤيةمع العملاء من خلال برامج الدردشة الآلية، والإعلان

 الذكاء الاصطناعي، تحليل البيانات، التحليلات التنبؤية، برامج المحادثة الآلية، التخصيص، أنظمة الطلب الآلية. الكلمات المفتاحية :

جاردينا فالنتينوفنا باربيليسكايا أ.  

في قسم الاتصالات المهنية بين  معيدة

الثقافات في الجامعة التقنية الوطنية 

  البيلاروسية
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Introduction المقدمة  
Modern business is on the verge of the fourth industrial revolution, driven by the 

rapid development of artificial intelligence. Artificial intelligence is no longer just a 

futuristic concept, but a tool that can transform industries, optimize processes, and create 

new business models. 

إن عااااالأع العاااااا  الأ ااااب ا عواااال نععااااار الأةاااافوع الأاااااراع   الأ ا  اااا    ب فعاااا   ااااالأع فو 

 فهااافس  ساااعبلو    ااا  ن.ااال  الأسااا  ل لأوااالاصان اي.ااا راع ا لأاااع   اااب الأااالاصان اي.ااا راع    ااا   

 ن اع قا وع عول ت ف   الأاراعات وت س ن الأ او ات وخوق نااذج نعاا  جب بعا

Results and discussion النتائج والمناقشة 
The integration of artificial intelligence (AI) into marketing research has 

revolutionized how organizations collect, analyze, and utilize consumer data. With the 

capability to store information in structured formats and digital databases, AI 

significantly reduces the time required for data collection, processing, and analysis, 

enhancing the efficiency of evaluating marketing outcomes. 

The global market for AI-based software is experiencing remarkable growth, 

projected to increase from $207 billion in 2023 to an estimated $1.81 trillion by 2030. 

This surge is driven by the transformative impacts of AI on business operations [1]. AI 

systems facilitate the aggregation of data from diverse sources into organized data 

warehouses, preparing it for thorough analysis. They enable the extraction of meaningful 

insights from various data types—numerical, textual, and auditory—while also 

establishing connections between customer personas, touchpoints, and specific products 

or services. This capability allows businesses to identify intricate patterns and 

correlations within their data. 

Moreover, AI enhances operational efficiency by automating routine tasks and 

decision-making processes. It prioritizes actions, evaluates significant events, and 

streamlines personnel workflows, allowing employees to focus on more complex and 

creative challenges. 

Current trends indicate that AI is increasingly utilized to improve customer 

interactions through technologies like chatbots. These tools effectively reduce the 

workload on customer support by addressing common inquiries regarding product 

availability, delivery conditions, and payment options, thereby accelerating response 

times. According to Tidio statistics, 62% of users prefer chatbots over waiting for human 

agents, underscoring AI’s role in fostering customer loyalty [2]. 

Various sectors, including finance and e-commerce, actively leverage AI. For 

instance, the Flo application offers personalized advice, while banking apps like BelVEB 

and Priorbank feature chatbots to assist customers with various services. E-commerce 

platforms such as Ozon and Wildberries also employ AI-driven chatbots for order-related 

inquiries. 

The demand for personalized marketing is growing, with 80% of repeat shoppers 

indicating they prefer brands that customize their offerings. AI's ability to analyze 

consumer engagement allows organizations to tailor advertisements and offers to 

individual preferences, enhancing customer satisfaction. Furthermore, AI improves 

decision-making processes by utilizing predictive analytics to optimize marketing 

strategies, such as determining the ideal timing for campaigns and setting appropriate 

discount rates. 

AI provides a competitive advantage by enabling data-driven decisions, minimizing 

errors, and optimizing costs. For example, AI can calculate the optimal discount for 

different target segments, maximizing customer acquisition without incurring additional 

expenses. This ensures that promotions create excitement while maintaining financial 

viability [3]. 

Emerging areas of generative AI in marketing include augmented reality (AR), 

which delivers contextual product information to consumers in real-time, and automated 

order systems that monitor household inventory. Such innovations not only enhance the 

shopping experience but also promote customer retention and reduce churn by 

streamlining the purchasing process. 

     ن  اث الأعسف ق ثفوع    ص ف ا  جاال الأاراااات وت و وهاا لأبب نحبث   ج الألاصان اي. راع

واسعخباس   انات الأاسعهوكا  ال الأبابوع عوال تخاا ن الأا وف اات  ا  ترسا بات  رااا  وقفاعاب   اناات 

وقا     بو  الألاصان اي. راع   شك  صل    ن الأفقت الأا وفر لأ ال الأل اناات و  الأ عهاا وت و وهاا  

 ئج الأعسف قا اا   از صفانع تب  ع نعا

اا  و ان الأاعفقال  ا  و فوح  شهب الأسفق الأ الأا  لأول    ات الأبائاا  عوال الأالاصان اي.ا راع  ناافح

ت  و افن  ويو   واف  عااس  81ا1إلأال  اا  بابو  ر اف  2023 و او  ويو  ا  عااس  207نن  ا ب  ن 

[ا 1و ات الأع او ا   ا و  ف  هلاا ايوتفاع إلأل الأعأث  ات الأع ف و   لأولاصان اي. راع  عول الأ ا2030

تسه  نناا  الألاصان اي. راع  ت ا ل الأل انات  ن  اا و  عرفع      ساعف عات   اناات  رااا   

 -وإعبا ها لأوع و   الأشا  ا إنها تاكن  ن اسعخ اج وؤى ذات  غاى  ن ننفاع  خعوفا   ان الأل اناات 

ايتااا  والأارع اات نو  ل إنشان اتااايت  ا ن صخاا ات الأ اانن ونباا   -وقا   ونا   وسا    

 الأخب ات الأا ب عا تسا  هلاه الأببوع لأوش صات  ع ب ب الناا  الأا ببع وايوتلا ات  اخ    اناتهاا

الأاهااس الأ وت ر ا   وعنوع عول ذلأك    از الألاصان اي. راع  الأكفانع الأعشغ و    ان خان  نتاعا 

وعاو ااات .اارل الأباا اوا تلأ  اا  الولأف اا  لأتجاا انات  وتباا ع الحااباث الأاهااا   وتلساا  ساا   عااا  

 الأافوف ن   اا  سا  لأوافوف ن  الأع ص ا عول الأع ب ات الصة  ت ب بحا وإ باعحاا

 تشاا   ايت اهااات الأ الأ اا  إلأاال نن الأاالاصان اي.اا راع   لأسااعخبس  شااك   عاا ااب لأع ساا ن تفاااعنت

الأ انن  ن خن  تبر ات  ة    ا ج الأبو ص  الآلأ  ا ت ا  هلاه ال وات  شك    ا  عول تبو ا  عا ن 

الأ ا  عول  عع الأ انن  ن خن    الأ   ايسعفساوات الأشاائ    شاأن تاف   الأاراعج وصا و  الأعساو ع 

٪  اان 62   فضاا  ت ااب ف وخ اااوات الأااب ل  و الأعااالأ  تساا  ل نوقااات ايسااع ا  ا و بحااا  حاااائ ات 

الأاسعخب  ن   ا ج الأبو ص  الآلأ   عول انعااو الأفصنن الألش   ن   اا  ؤصب  وو الأالاصان اي.ا راع  

 [ا2   ت ا ا وين الأ انن  

تساااعف ب ق اعاااات  خعوفااا    ااااا  ااا  ذلأاااك الأعاف ااا  والأع ااااوع ا لأكع ون ااا    رشاااا   ااان الأااالاصان 

   خاااا     راااا تعا ااا ت ل بااات ناااائ (Flo)  واافاي.اا راع ا عواال ساال   الأاةااا    باابس ت ل ااق 

 لا ا ج الأبو صا  الآلأ ا  لأاسااعبع الأ اانن  ا  خاب ات    فو اناك و   وف ا  الأخب ات الأاا      ةا  

اا  ا ا ج الأبو صا  الآلأ ا   وا  واب   و  ازون خعوف ا تسعخبس  رااات الأع ااوع ا لأكع ون ا   ةا   ن ضح

 [ا3لأ ولات  الأع  ت ا   الألاصان اي. راع  لأنسعفساوات الأاع وب   ا

٪  ان الأاعسافق ن الأاعكا و ن إلأال ننهاع 80 عاا ب الأ و  عول الأعساف ق الأاخاا   ح اا نصااو 

 فضوفن الأ ن ات الأع او   الأع  تلأخا  ع وضهاا إن قبوع الألاصان اي. راع  عول ت و   تفاعا  

الأاسعهوك تسا  لأواؤسسات  عخا   ا عننات والأ  وض حسا  الأعفضا نت الأف   ا    ااا   ااز 

ضا الأ اننا وعنوع عول ذلأك    ا  الأالاصان اي.ا راع  عوال ت سا ن عاو اات .ارل الأبا او  ان و

خن  ايساعفا ع  ان الأع وا نت الأعرلؤ ا  لأع سا ن اساع ات   ات الأعساف ق   ةا  ت ب اب الأعفق ات الأاةاالأ  

 لأو انت وت ب ب   بيت الأخاع الأاراسل ا

 ن الأبا اوات الأبائاا  عوال الأل اناات  وتبو ا   ف   الألاصان اي. راع    اع ترا س    ن خن  تاك

الخ ااان  وت ساا ن الأعكااالأ  ا عواال ساال   الأاةااا    اكاان لأواالاصان اي.اا راع  حسااار الأخاااع ال ةاا  

لأش ائ   سعهب    خعوفا    ااا  ا اب  ان اصعساار الأ اانن  ون تكلاب نفباات إضاا   ا وهالاا  ضاان نن 

 [ا3 بوى الأاالأ    الأ  وض الأع و     تخوق ا ثاوع  ل الأ فاو عول الأ

(  الأالاي ARتشا  الأا ايت الأراصئ  لأولاصان اي. راع  الأعفلأ بي  ا  الأعساف ق الأفاقال الأا ااز )

 باابس   وف ااات الأارااعج الأساا اق   لأواسااعهوك ن  اا  الأفقاات الأف واا   ونناااا  الأ ولااات الآلأ اا  الأعاا  ت اقاا  

ا عوال  خاون الس ا ي ت ا   ة  هلاه اي عكاوات عول ت ا ا ت     الأعسفق    س      ت ا  ن ضح

 ت ا ا ايحعفاو  الأ انن والأ ب  ن  ببان الأ انن  ن خن  تلس   عاو   الأش انا
Conclusion  الخاتمة 

Thus, the use of artificial intelligence will increase sales and improve labor 

productivity, since the time spent on routine processes is reduced. For a wider 

and more effective use of artificial intelligence in Belarusian organizations, it is 

necessary to create favorable conditions for its development, provide access to 

the necessary resources, and train specialists to work with artificial intelligence 

technology. Only this approach will allow Belarusian organizations to fully 

realize the potential of artificial intelligence and gain a competitive advantage in 

the global market. 

الأعااالأ    ااسن اسااعخباس الأاالاصان اي.اا راع   اان صااأنل نن  ا ااب  اان الأال  ااات و  ساان إنعاج اا  و 

الأ ا   ح ا  عع تبو   الأفقت الأاسعغ ق    الأ او ات الأ وت ر  ا و ن نج  ايسعخباس الوسال والصةا  

  الأ اا  لأواالاصان اي.اا راع   اا  الأارااااات الأل نووساا     اان الأضاا ووي ته ئاا  الأااا و  الأافات اا  

ف  ه  وتااف    الأف.ااف  إلأاال الأااافاو  الأنز اا   وتاابو   الأاعخاااا ن عواال الأ ااا   اسااعخباس لأع اا

تكرفلأفج ااا الأاالاصان اي.اا راع ا وهاالاا الأاارهج  باا  هااف الأاالاي س سااا  لأوارااااات الأل نووساا    ع ب ااق 

 إ كانات الألاصان اي. راع   شك  صا   والأ اف  عول   اع ترا س      الأسفق الأ الأا  ا
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